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MULTIFUNKČNÍ  
AREÁL PORUBA

Lokalita: Poruba

Investice: 110 mil. Kč   

Kompletní přestavba notoricky známé haly 
poblíž porubské vozovny přinese její proměnu ve 
skutečně moderní, komfortní areál k provozování 
zimních sportů, včetně odpovídajícího zázemí pro 
hráče i diváky. První etapa rekonstrukce skončila  
v lednu, ta druhá – závěrečná – je v plném proudu.

Lokalita: Moravská Ostrava a Přívoz

Investice:  4,1 mld. Kč (spolufinancováno 
statutárním městem Ostrava, Moravskoslezským 
krajem a Ministerstvem kultury ČR)

Výstavba koncertní síně podle návrhu známého ar-
chitekta Stevena Holla má být ostravskou dominan-
tou zásadního významu. Kromě toho, že poskytne 
špičkové akustické prostory vystupujícím umělcům, 
stane se důstojným sídlem Janáčkovy filharmonie 
Ostrava, kulturním a společenským centrem, jakož 
i architektonickou zajímavostí. Aktuálně běží první 
fáze stavby, zahrnující přípravu vlastního území.

Lokalita:  Slezská Ostrava

Investice:  145,4 mil. Kč (bez DPH)  
(hodnota veřejné zakázky na zhotovitele stavby) 

Ostravská zoo patří k turistickým lákadlům 
našeho města, za což vděčí také neutuchající-
mu rozvoji v posledních letech. Jeho součástí 
je rovněž chystaný pavilon pro tučňáky, jehož 
projektová dokumentace již byla dokončena.  
V místě někdejších tygřích klecí vyroste úhledný 
pavilon, který návštěvníkům umožní oblíbené 
tučňáky pohodlně sledovat jak na souši,  
tak pod vodou.

KONCERTNÍ SÁL DOMU 
KULTURY MĚSTA OSTRAVY

PAVILON TUČŇÁKŮ V ZOO 
A BOTANICKÉM PARKU OSTRAVA
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Také v letošním roce 2024 může statutár-
ní město Ostrava hospodařit s prostředky  
z prozatím nejvyššího rozpočtu ve svých 
dějinách (14,755 mld. korun). Vedení města 
v souvislosti s touto skutečností dopředu 
avizovalo snahu maximalizovat investiční 
potenciál města. Tomuto bylo učiněno za-
dost, když právě do investičních projektů 
zamířilo bezmála 36 % celého rozpočtu  
(5,292 mld. korun). I v tomto případě se 
jedná o rekordní objem financí. Čtenářům 
Radnice!!! přinášíme průřezový vzorek nej-
zajímavějších investic – velkých i menších 
- které byly letos zahájeny, či naopak ukon-
čeny, anebo se právě nacházejí v různých 
stupních své realizace. Vzhledem ke sta-
vu jednotlivých projektů jsou u mnohých  
z nich uváděny výše investic bez DPH. MS

 Vizualizace Jiří Šafarčík
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OŽIVENÍ LEVÉHO BŘEHU 
OSTRAVICE A JEHO PROPOJENÍ 
S HAVLÍČKOVÝM NÁBŘEŽÍM

Lokalita: Moravská Ostrava a Přívoz 
a Slezská Ostrava

Investice: 54,8 mil. Kč (bez DPH) 

Dvojice projektů, probíhajících v přímé návaz-
nosti, je pokračováním zkrášlení okolo řeky 
Ostravice a konverze oblasti do podoby atraktiv-
ního veřejného prostoru. Město aktuálně hledá 
zhotovitele druhé etapy, řešící oživení říčního 
nábřeží za Černou loukou a úpravu pěších tras 
na Havlíčkově nábřeží v souběhu s cyklostezkou 
mezi mostem Miloše Sýkory a Hradní lávkou.

MODERNIZACE MĚSTSKÉ 
NEMOCNICE OSTRAVA

Lokalita: Moravská Ostrava a Přívoz

Investice: 5,2 mld. Kč (bez DPH) (o náklady 
se patrně rozdělí statutární město Ostrava, Morav-
skoslezský kraj a Ministerstvo zdravotnictví ČR)

Dnes největší nefakultní nemocnice v České 
republice pomáhá lidem už od roku 1848. Za tu 
dobu prošla řadou úprav, přičemž jedna zásadní 
ji už brzy čeká. Město připravilo ambiciózní 
plán, který sjednotí oddělené zdravotnické 
provozy do jednoho, umožní lépe hospodařit, 
zajistí vyšší komfort pacientům a lepší podmínky 
personálu. Naplněn by měl být v průběhu roku 
2031.

HASIČSKÉ CVIČIŠTĚ + DOSTAVBA 
BUDOVY SPORTOVNÍHO AREÁLU 
U BOŘÍKA

Lokalita:                                  Nová Ves 

Investice: přibližně 47,4 mil. Kč (bez 
DPH) (projekt městského obvodu Nová Ves,  
spolufinancován SMO)

Rekonstrukce a dostavba budovy sportovního 
areálu poblíž lokality „U Boříka“ přinese pozitiva 
pro tamní tenisový klub i přiléhající hasičské 
cvičiště. Stavebními úpravami budovy při teni-
sových kurtech získají hasiči i sportovci společné 
zázemí. To zahrne rovněž šatny, posilovnu  
a sociální zařízení. Přibude taktéž venkovní za-
střešená galerie ke sledování zápasů na hlavním 
kurtu.
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PARKOVACÍ DŮM U KRAJSKÉHO 
ÚŘADU MORAVSKOSLEZSKÉHO 
KRAJE

Lokalita: Moravská Ostrava a Přívoz

Investice:            397 mil. Kč (bez DPH)

Futuristicky vyhlížející objekt s ekologickými 
prvky nabídne řidičům až 500 parkovacích míst. 
Jedinečná stavba, která se může pochlubit dvěma 
podzemními a osmi nadzemními podlažími, 
nezapomíná ani na uživatele jízdních (elektro) kol 
nebo koloběžek. Patřičné zázemí je samozřejmos-
tí, na střeše pak můžeme počítat s multifunkčním 
hřištěm. Dům bude motoristům pravděpodobně 
k dispozici v závěru roku 2025.

REZIDENCE NOVÉ LAUBY

Lokalita: Moravská Ostrava a Přívoz

Investice: 287,567 mil. Kč (bez DPH)

Někdejší proluku v samotném centru města 
vyplnily polyfunkční bytové domy, určené  
k nájemnímu bydlení s veškerou občanskou 
vybaveností. Nájemníci si mohou vybírat  
z 85 bytových jednotek různých kategorií. 
Nachází se zde taktéž podzemní garáže, které 
mohou využívat jak rezidenti, tak parkující 
přespolní. Projekt, vzniklý za spolupráce měs-
ta se soukromým investorem, stojí těsně před 
svým dokončením.
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NÁSTAVBA, REKONSTRUKCE 
A PŘÍSTAVBA DOMOVA 
PRO SENIORY KORÝTKO

Lokalita:                                             Jih

Investice: 488,275 mil. Kč (bez DPH)

Stavební ruch v DPS Korýtko by měl skončit  
v lednu 2025. Po zhotovení provedených úprav 
získá Ostrava seniorské pobytové zařízení  
splňující veškeré současné nároky, a to ať už jde  
o pohodlí, prostorové dispozice, moderní zařízení, 
nebo architektonické řešení objektu. Dřívější 
„domov důchodců“ ze šedivých normalizačních 
dob „prokoukne“ od podlahy po strop.
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Lokalita:                                       Poruba

Investice: 40 mil. Kč (částka čistě pro 
rok 2024) (projekt městského obvodu Poruba, 

spolufinancován SMO)

Prostranství u kruhového objezdu Hlavní třídy, 
zvané jako „Florida“, svým současným stavem 
neodpovídá svému významu pro komunitní 
setkávání. Revitalizační plán počítá s domi-
nantní pochozí kruhovou terasou, bistrem, 
zmrzlinářským stánkem a toaletami v podobě 
modulárních kontejnerů nebo vodními prvky  
a novou zelení. Práce začnou letos v létě  
a skončí přibližně za rok.

REVITALIZACE VEŘEJNÉHO 
PROSTORU FLORIDA

PŘESTAVBA PAVILONU G NA 
VÝSTAVIŠTI ČERNÁ LOUKA
 
Lokalita:        Moravská Ostrava a Přívoz

Investice: 402,724 mil. Kč

Objekt, který už počátkem 60. let plnil úlohu 
pavilonu výstaviště na Černé louce, najde po 
rekonstrukci využití ve službách Národního 
divadla moravskoslezského. Budova, jež má  
za sebou také minulost kurtu a golfového  
hřiště, začne fungovat jako divadelní scéna. 
Pojme 220 diváků a hercům zajistí dostatečné 
zkušební prostory. Dočkáme se ji během  
roku 2026. 

TYLŮV SAD

Lokalita:                          Slezská Ostrava

Investice: 15,9 mil. Kč

Sad v sousedství Přírodovědecké fakulty Ost-
ravské univerzity si už říkal o celkové oživení, 
jakož i s ním související zásahy. Díky nim se  
v dohledné době zbaví asfaltových povrchů,  
které budou nahrazeny příjemnějšími a este-
tičtějšími mlatovými i dlážděnými chodníky. 
Úpravy pamatují rovněž na vkusný mobiliář, 
nové osvětlení a vyměnění dosluhující zeleně 
svěží nástupkyní. Konečný výsledek uvidíme  
už na sklonku března.

NOVÝ PARK ZA POLIKLINIKOU 
V HRABŮVCE

Lokalita:                                              Jih

Investice: 22,8 mil. Kč (bez DPH)

Plochu poblíž polikliniky Hrabůvka zanedlouho 
nepoznáme. Lidé zde budou moci trávit čas  
v příjemném parku se třemi desítkami nových 
stromů i keřů a trvalkovými záhony. Součástí 
relaxačního prostoru bude atraktivní vodní 
biotop, klidová zóna i decentní osvětlení. Vše 
by mělo být uskutečněno do konce letošního 
května.
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CYKLOTRASA  
MEČNIKOVOVA–ŽÁKOVSKÁ

Lokalita:       Mariánské Hory a Hulváky

Investice: 29,77 mil. Kč (bez DPH)

Stezka mezi ulicemi Mečnikovova a Žákovská 
propojí stávající cyklistickou trasu M spojující 
městské centrum s dalšími městskými obvody. 
Nový úsek bezpečné komunikace zjednodušu-
jící a urychlující dopravu všem cyklistům bude 
dlouhý 6,4 kilometru.  Jeho výstavba skončí 
nejspíš v květnu 2025.

GROSSMANNOVA VILA

Lokalita:       Moravská Ostrava a Přívoz

Investice: 109,8 mil. Kč (bez DPH)

Dříve chátrající objekt se díky kompletní  
rekonstrukci vrací k výstavnosti, jakou měl  
v dobách, kdy byl rodinnou vilou architekta 
Františka Grossmanna. Po druhé světové válce 
se z vily stala školka, pak školní družina. Poté 
byl dům ponechán zubu času. Dnes nabyl zpět 
svůj vzhled a zájemcům brzy nabídne pro-
hlídkový okruh i prostory k reprezentativním 
událostem.  Rekonstrukce vily je dokončena,  
v krátkém čase ji čeká kolaudace.
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Rada města Ostravy rozhodla o vý-
běru dodavatele a uzavření smlouvy 
k veřejné zakázce malého rozsahu 
„Zvětšení kapacity fotbalového stadio-
nu – studie“ na vypracování ověřova-
cí a koncepční studie v rámci zvětšení 
kapacity fotbalového stadionu v kata-
strálním území Slezské Ostravy, tedy 
známých Bazalů, s dodavatelem PRO-
JEKTSTUDIO EUCZ, s. r. o., za cenu 
1,447 milionu korun bez DPH.

Smlouva s dodavatelem byla uza-
vřena do konce února. Její koncept 
bude předán k připomínkování 
do osmi týdnů od nabytí účinnosti 
smlouvy. V současné době je sporto-
viště využíváno pro tréninky dorostu, 
mládeže a teamu A FC Baník Ostrava. 
Divácká kapacita stadionu hlavní hra-
cí plochy je cca 450 sedadel.

„V rámci rozvoje sportovní infra-
struktury ve městě jsme se rozhodli 
pro vypracování studie, abychom 
definitivně zjistili, zda je varianta 
výstavby většího fotbalového sta-
dionu na Bazalech realizovatelná. 
Vnímáme, že stávající zázemí měst-

ského stadionu není vyhovující, má 
prostorové, technické i další limity. 
Víme také, že majitel fotbalového 
klubu i jeho fanoušci by se rádi na 
Bazaly vrátili. Studie má obsáhnout 
a prověřit hlavní požadavky, tedy 
legislativní, provozní, technické, 
bezpečnostní, požární, hygienické 
a dopravní, na využívání fotbalo-

vého areálu ve vztahu k uvažova-
nému zvětšení kapacity stadionu na 
cca 15 000 sedadel při současném 
splnění podmínek fotbalové asociace 
FAČR a UEFA. Studie by nám měla 
poskytnout odpověď na otázku, zda 
je tento záměr zvětšení kapacity 
fotbalového stadionu na Bazalech 
vůbec možný. A pokud ano, pak za 

jakých podmínek,“ vysvětlil primá-
tor města Jan Dohnal.

Stadion Bazaly sloužil fotbalovému 
Baníku Ostrava v průběhu let 1959 až 
2015. Klub zde zažil okamžiky své nej-
větší slávy, včetně zisku čtyř mistrov-
ských titulů. RED  

Statutární město Ostrava se roz-
hodlo nečekat na zákonem stanovený 
termín a umožnit ověřování totožnos-
ti, jakož i jiných právních skutečností 
občanů prostřednictvím eDokladu 
co nejdříve. Záměrem města je, aby 
totožnost prostřednictvím eDokla-
du dokázal ověřit každý magistrátní 
úředník, který to pro výkon své práce 
potřebuje.

Paralelně se spuštěním nové služby 
dokončuje statutární město Ostrava 
analýzu potřeb, jež má za cíl zjistit po-
čty zaměstnanců, kteří výše uvedené 
ověřování v rámci svého zaměstnání 
provádějí.  Analýza rovněž zahrnuje 
rozčlenění těchto úředníku na ty, kdo 
ověřují totožnost klientů pouze ve 
svých kancelářích či na přepážkách, a 
na ty, kteří vycházejí do terénu. S tím 
souvisí návazné školení zaměstnanců, 
postupující administrace a případné 
doplnění technických prostředků.

„Statutární město Ostrava dbá 
dlouhodobě na to, aby poskytova-
lo občanům co největší uživatelský 
komfort, o čemž vypovídá mimo jiné 
skutečnost, že jsme loni už popáté 
zvítězili v krajské kategorii soutěže 
Přívětivý úřad.  Službu ověřování 
eDokladu tedy chápu v tomto kontex-
tu jako další modernizaci a zároveň 
rozšiřování portfolia zajišťovaných 
služeb,“  zhodnotil ostravský pri-
mátor Jan Dohnal.

Značná část pracovišť (více než  
520 přepážek) je schopných ověřit 
totožnost občana prostřednictvím 
eDokladu už nyní, přičemž magistrát 
každodenně pokračuje se zaváděním 
služby v dalších organizačních jed-
notkách. V tomto směru práce pro-
bíhá i přes víkendy. Služba je v první 
fázi zprovozněna v prostředí pevných 
pracovišť, následovat bude její rozší-
ření na úředníky ověřující totožnost 

občanů v terénu. Někteří z nich za 
tímto účelem obdrží novou techniku.

Náměstkyně primátora An-
drea Hoffmannová poukázala 
na rychlost spuštění: „Ráda bych 
poděkovala všem, kdo se na spuště-
ní služby, ještě před zákonem danou 
lhůtou, jakkoliv podíleli a nadále 
pracují na jejím „dopilování“,  jakož  
i širším záběru. Jde o další důkaz 

toho, jak Ostrava vychází vstříc po-
třebám svých obyvatel, a to i co se 
týče prohlubování digitalizace a vy-
užívání elektronických novinek.“

 V celkovém součtu by měl ostrav-
ský magistrát brzy disponovat 500 až 
600 zaměstnanci schopnými eDoklad 
přijmout.  MS

Magistrát spouští službu 
ověřování totožnosti  
prostřednictvím  
eDokladu

Vrátí se fotbalový Baník 
na ikonické Bazaly?

 Lukáš Kaboň
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Začněme „od Adama“. Co Vás 
přivedlo na myšlenku stát se pěs-
tounkou a jak vypadala Vaše první 
pěstounská léta? 

Zpočátku jsem se pěstounství vě-
novala i s manželem a na myšlenku 
se jimi stát nás přivedla naše dospělá 
dcera. Bydlela v Praze a s tímto té-
matem se setkala skrze své známé. 
Naše seznámení s pěstounstvím na 
přechodnou dobu proběhlo v Pra-
ze u paní magistry Hláskové, která 
stála u samotného vzniku přechod-
né pěstounské péče v České repub-
lice. Sama také byla pěstounkou. 
Následně jsme začali spolupracovat 
s Krajským úřadem Moravskoslez-
ského kraje, který nás informoval 
o zahájení přípravy na pěstouny na 
přechodnou dobu v Ostravě. Tu jsme 
absolvovali v roce 2013 v Centru psy-
chologické pomoci. Od roku 2018 
jsem pěstounkou na přechodnou 
dobu bez manžela, ale stále mi výraz-
ně pomáhá. 

Naše první dítě jsme dostali do 
péče na podzim 2013. Obávali jsme 
se, že to pro nás bude náročná změ-
na, ale všechno probíhalo dobře a 
dítě u nás strávilo 10 měsíců. Násle-
dovaly další a v současné době již pe-
čuji o své šestnácté dítě. 
O kolik dětí se v současné době 
staráte a jakým způsobem se jim 
věnujete?

Aktuálně pečuji o tříletého chla-
pečka, který vyžaduje zvýšenou péči 
a pozornost, protože v minulosti ne-
měl dostatek péče, aby se dostatečně 

rozvíjel. Zajišťuji pro něj základní 
potřeby, snažím se ho socializovat, 
obstarávat mu potřebnou zdravotní 
péči a celkově ho motivuji k řádné-
mu vývoji. Je třeba se mu věnovat a 
dávat mu i dostatek lásky a bezpečí. 
Pěstounství je posláním, které asi 
není stvořeno pro každého. Jaké 
jsou, podle Vás, vlastnosti dobré-
ho pěstouna?

Měl by milovat děti, být trpělivý, 
když dítě třeba něco nezvládá, a mít 
pro něj pochopení. Dobrý pěstoun 
je respektující, komunikativní, vřelý  
a v neposlední řadě připravený na 
spolupráci s úřady, sociálními pra-
covnicemi a především biologickými 
rodiči dětí. 
Mohla byste čtenářům načrtnout, 
co vlastně obnáší takové to „kaž-
dodenní pěstounství“? Jak vypadají 
všední dny zkušené pěstounky?

Každodenní pěstounství se odvíjí 
podle věku dítěte. Můj denní pro-

gram se vždy přizpůsobí jeho reži-
mu. Například teď ráno vstaneme, 
provedeme hygienu, dítě se nasnídá 
a potom třeba odchází na procházku 
s mým manželem nebo si společně 
hrají na zahradě. Potom se naoběd-
vá, následuje odpolední spánek, 
potom opět chvilka hry, večeře, hy-
giena a spánek. Občas jsou změny 
programu podle lékařů, rehabilitací 
a podobně. 
Máte to náročné. Jak relaxujete?

Když dítě spí, tak si dám dobrou 
kávu s manželem nebo, pokud man-
žel zajistí hlídání, si odjedu sama na-
koupit. 
Město Ostrava se snaží pěstouny 
podporovat a ulehčit jim při jejich 
zodpovědném údělu. Jak vnímáte 
spolupráci s magistrátem?

Spolupráci hodnotím dobře, jak-
koliv se snažím příliš magistrát ne-
zatěžovat. Pokud nastane nějaký 
problém, u kterého potřebuji jejich 

spolupráci, tak musím říci, že jsem se 
ze strany města vždy setkala s milým 
a vstřícným přístupem. 
Co byste vzkázala někomu, kdo 
uvažuje o tom, že by se pěstounem 
stal, nicméně není si jistý a váhá?

Vzkázala bych, že poslání být pře-
chodnou pěstounkou je službou tr-
vající 24 hodin denně. Každý, kdo se 
jí chce věnovat, si musí uvědomit, že 
se vystavuje zásahu do rodinného ži-
vota. Musí počítat s vysokou psychic-
kou náročností, a to především, když 
se s dětmi bude loučit a předávat 
je do následné péče. I když víte, že  
o dítě bude dobře postaráno, to lou-
čení je zkrátka těžké. Pěstounství by 
se měli věnovat ti, kdo opravdu milu-
jí děti a obětují se jim. Hlavně ať mají 
srdce na správném místě a nepřepo-
čítávají vše na peníze. 

Děkujeme za rozhovor.  MS

Vybavit dítě do života, poskytnout mu vhodné prostředí, 
jakož i žádoucí podmínky. Přilnout k němu a pak ho navždy 
poslat dál, vypustit z hnízda. Pěstounství na přechodnou 
dobu je potřebným, avšak zatraceně náročným posláním. 
Po všech stránkách. Své o tom ví Anna Prokschová, o níž 
můžeme prohlásit, že je nejdéle sloužící ostravskou pěs-
tounkou. Nechme tedy promluvit ženu, která už řadu let 
připravuje děti na další pouť jejich životními osudy.

Pěstounka z našeho 
města je už jedenáct  
let oporou  
zranitelným dětem

 Archiv Anny Prokschové

Umět se rozloučit  
a začít pomáhat 
nanovo
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Statutární město Ostrava chápe 
problematiku bezpečnosti ve měs-
tě jakožto komplexní téma, které se 
skládá z celé řady různých položek. 
Jen v průběhu loňského roku se proto 
zapojila do množství souvisejících ak-
tivit a projektů, jejichž cílem je zvýše-
ní bezpečnosti ve městě. V této snaze 
bude Ostrava pokračovat i v budouc-
nu. Magistrát se tak účastní, spolu 
s dalšími složkami, řešení potenciál-
ních rizikových situací, jako živelné 
pohromy, havárie nebo epidemie. 
Zrovna tak je zapojen do oblasti pre-
vence kriminality, zajištění veřejného 
pořádku, pomoci občanům a požární 
ochrany.

Nástin základních činností 
města souvisejících s bezpeč-
ností předestřel ostravský pri-
mátor Jan Dohnal: „Zajištění bez-
pečnějšího města je našim prioritním 
úkolem, který řešíme v součinnosti se 
všemi gesčními složkami integrova-
ného záchranného systému, jimž za 

odvedenou službu náleží naše velké 
poděkování. Významné jsou pro nás 
oblasti pomoci občanům ohroženým 
na životě a zdraví, oblast požární 
ochrany obyvatel a jejich ochrany 
při mimořádných událostech. Usku-
tečňována je ale také celá řada pre-
ventivních aktivit a opatření, město 
například podporuje aktivity pre-
vence kriminality nemalými finan-
cemi. Organizována je široká škála 
různých informačních a osvětových 

aktivit s tématem bezpečného cho-
vání. Ke zvýšení bezpečnosti přispívá 
rovněž instalování kamer ve všech 
vozech Dopravního podniku Ostra-
va (s výjimkou vozů s plánovaným 
vyřazením), který tak bude prvním 
veřejným dopravcem v republice 
s tímto vybavením. Zdokonalován 
a rozšiřován je městský kamerový 
systém napomáhající k objasňování 
trestního jednání i jeho předcházení.“

Z městského Fondu pro upevně-

ní veřejného pořádku, bezpečnosti 
a ochrany osob a majetku bylo namát-
kou loni vyčleněno 3,2 miliony korun 
dobrovolným hasičům. Za peníze fon-
du byly pořízeny rovněž hlásiče oxidu 
uhelnatého a požární detektory, stej-
ně jako nový sanitní vůz. Tyto finance 
pomohly v neposlední řadě zdokona-
lit systém protipovodňových opatření 
i síť bezpečnostních kamer. MS

Magistrát se dlouhodobě snaží re-
dukovat počet akcí, které by mohly 
narušovat noční klid, dlouhodobě 
komunikuje a spolupracuje s jejich 
pořadateli a organizátory, aby jejich 
průběh co nejméně zatěžoval obyva-
tele města.

Ostravští zastupitelé proto schválili 
novelizaci obecně závazné vyhlášky 
o nočním klidu, a to ve formě aktuali-
zace přílohy obsahující výčet výjimeč-
ných společenských a kulturních akcí 
pořádaných v roce 2024, u nichž je 
doba nočního klidu vymezena dobou 

kratší. Ta definuje 42 společenských, 
kulturních a sportovních akcí, při je-
jichž konání se zkracuje doba nočního 
klidu oproti zákonnému rozmezí od 
22 hodin do 6 hodin, přičemž se jed-
ná o obdobný počet akcí jako v přede-
šlých dvou letech.

„Zkrácení doby nočního klidu se 
týká skutečně významných kultur-
ních a společenských akcí s mnoha-
letou tradicí s prokazatelným příno-
sem jak pro kulturní vyžití obyvatel 
konkrétního obvodu, tak mnohdy 
i celé Ostravy. Jako podstatný pro-
blém však vnímáme vědomé po-
rušování nočního klidu ze strany 
pořadatelů akcí, které výjimku neob-
držely. Pokuta, která jim v takovém 
případě hrozí, totiž stále činí pouhých 
10 000 korun, což je pro řadu z nich 
zanedbatelná částka. Rozhodli jsme 
se proto iniciovat navýšení pokuty 
za rušení nočního klidu přímo u Mi-
nisterstva vnitra České republiky,“ 
rozvedla náměstkyně primátora 
Lucie Baránková Vilamová.

Statutární město Ostrava při roz-
hodnutí o zkrácení doby nočního kli-
du při kulturních akcích vždy zohled-
ňuje, že kromě nesporného obohacení 
kulturního vyžití v prázdninových 
měsících tyto akce přispívají k budo-
vání známosti Ostravy jako turistické 
destinace a znamenají významný eko-
nomický přínos pro stovky drobných 
podnikatelů ve městě, ubytovací služ-
by, restaurace, dopravce a podobné.  
RED  

 Jiří Zerzoň

Novelizace obecně závazné 
vyhlášky o nočním klidu

 Adolf Horsinka

Zaostřeno  
na bezpečnost
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Důležité ulici v srdci městského ob-
vodu Mariánské Hory a Hulváky už je 
pozvolna utkáván pomyslný nový ka-
bát. Rekonstrukce ulice Přemyslovců 
přinese zlepšení podmínek pro po-
hyb chodců a cyklistů i nově vysazené 
stromořadí a dešťové záhony, které 
zpříjemní lokální mikroklima. Díky 
novým krátkodobým parkovacím stá-
ním u místních provozoven se rovněž 
zlepší její průjezdnost.

Aktuálně v ulici pokračuje pře-
stavba stávající jednotné kanalizace 
v úseku mezi ulicemi 28. října a No-
voveskou. Zároveň probíhají práce 
na vodovodu přímo v komunikaci 
ulice Přemyslovců, tedy mezi ulice-
mi Korunní a Dr. Maye. Jejich sou-
částí je propojení všech stávajících 
kanalizačních a vodovodních přípo-
jek na novou kanalizaci a vodovod. 
Nad rámec původního projektu byla 
opravena kanalizace a vodovod v uli-
ci Karasova, kde rovněž obvod naváže 
rekonstrukcí uličního prostoru.

„Po rekonstrukci inženýrských 
sítí přijde na řadu kompletní rekon-
strukce komunikace této ulice a také 
celková úprava jejího uspořádání. 
Chceme vyváženější rozdělení pro-
storu pro všechny druhy dopravy 
tak, aby bylo více místa věnováno 
chodcům a cyklistům. V ulici bude 
také výrazně více zeleně, kterou 
doplní prvky pomáhající hospo-
dařit s dešťovou vodou,“ upřesnil 

náměstek primátora Břetislav 
Riger. „Dále projekt řeší umístění 
krátkodobých parkovacích stání,“ 
dodal náměstek Riger.

Náročný projekt si během realizace 
vyžádá nezbytná dočasná omezení, 
jako uzavírky nebo odklonění osobní 
i veřejné dopravy. Všem, kterých se 
omezení dotknou, děkujeme za po-
chopení a prosíme je, aby sledovali 
aktuální informace o dopravní situaci.

Realizace části opravy kanali-
zací skončí podle harmonogramu 
v září 2024, předpokládá se, že se tak 
ale stane dříve. Realizace komunika-
ce pak začne v červenci a hotovo by 
mělo být do konce roku 2025. Nákla-
dy na celkovou rekonstrukci si vyžá-
dají přibližně 158,8 milionů korun 
bez DPH. RED  

V lednové Radnici!!! jsme informo-
vali o mezinárodní soutěži „Ostrava 
Tower Complex“, jejíž vítěz se stane 
zhotovitelem moderní výškové bu-
dovy mrakodrapového typu nedaleko 
areálu Nová Karolina. Pozorný čtenář 
si jistě vybaví, že do této soutěže se 
přihlásila pětice renomovaných ate-
liérů z České republiky i zahraničí, 
které jsme v lednovém čísle stručně 
představili. 

Architekti, kteří se ucházejí o rea- 
lizaci stavby, už dvakrát prezentovali 
své – prozatím pracovní – návrhy jak 
porotě, složené z nezávislých odborní-
ků a zástupců soukromého investora, 
tak vedení města Ostravy. Poslední 
setkání probíhalo online. Uchazeči 
o zakázku dostali zpětnou vazbu a do 
konce prvního březnového týdne 
musí odevzdat finální návrhy. O vítězi 
bude rozhodnuto během dubna.

Ostravský primátor Jan Do-
hnal uvítal, že se o  takto sle-
dovanou zakázku uchází archi-

tektonická studia nesporného 
věhlasu: „Za vedení města jsme rádi, 
že se architektonická soutěž na podo-
bu mrakodrapu koná a poctivě se 
diskutují architektonické, urbanistic-
ké i dopravní otázky spojené s touto 
stavbou. Nová budova vyroste v srd-
ci města a velice nám záleží na tom, 
aby se zařadila mezi dominanty, na 
které může být Ostrava hrdá.“

Výškový „mrakodrap“ bude stát na 
území takřečené Slzy, tedy prostran-
ství u Nové Karoliny. Soutěžní návrhy 
se proto zaobírají nejen podobou sa-
motného objektu, ale i přiléhajícího 
prostoru. Ve věži budovy se počítá 
s byty, nižší patra pak budou sloužit 
jako kanceláře, hotel, SPA, restaura-
ce, obchody nebo kongresové prosto-
ry. Důležitý prvek při řešení projektu 
představuje také dopravní napojení 
lokality na ulici 28. října. Podle zadá-
ní by mělo být uživatelsky vstřícné jak 
pro samotné rezidenty, tak pro chod-
ce, cyklisty i motoristy.  MS

Kdo postaví architektonickou dominantu?

Proměna ulice  
Přemyslovců  
zdárně  
pokročila

 SILVER B.C. 
Oblast tzv. Slzy u Nové Karoliny

 Vizualizace ateliér Zelený prostor
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Na území statutárního města Ostravy se na-
chází 64 mateřských škol, rozmístěných ve 20 
z celkem 23 městských obvodů. Zápisy do nich 
proběhnou od 6. 5. do 7. 5. Některé z městských 
obvodů však mají skrze výjimku datum stanove-
no jinak (Hošťálkovice, Lhotka, Martinov, Pro-
skovice a Svinov–pouze 7. 5, Michálkovice jen 
6. 5. a Moravská Ostrava a Přívoz i Petřkovice 
pořádají zápisy ve dnech 2. 5. až 3. 5.). Jelikož 
městské části Pustkovec, Třebovice a Nová Ves 
školkou nedisponují, děti z Pustkovce a Tře-
bovic spadají pod školský obvod MŠ zřízených 
v Porubě. Děti z Nové Vsi pak najdou místo 
v mateřinkách školského obvodu Mariánské 
Hory a Hulváky.

Dětí ve věku 3–5 let v Ostravě žije přibližně 
8 600. Z toho 2 800 je pětiletých a jsou tedy ve 
věku, kdy jejich předškolní vzdělávání nařizuje 
zákon.

Pohovorů u zápisů se děti bát nemusí

Co se týče základních škol, k zápisům budou 
rodiče s budoucími prvňáčky chodit mezi 1. 4. 
a 30. 4. 2024, vždy podle termínu konkrétní ško-
ly. Ty budou zveřejněny rovněž na internetových 
stránkách základních škol. Dítě, které přichází 

k zápisu do první třídy, by mělo například znát 
své jméno, příjmení, adresu nebo jména rodičů 
a sourozenců. Důležitá je rovněž schopnost udr-
žet po přiměřenou dobu pozornost, zvládnout 
základní sebeobsluhu, správně uchopit tužku, 
případně umět stříhat, lepit atp.

Rodiče, případně zákonní zástupci si kromě 
vyplněné žádosti k přijetí do prvního ročníku 
vezmou platný občanský průkaz, rodný list dí-
těte, v případě cizinců cestovní pas a povolení 
k pobytu. Pokud dítě dostalo v předchozím roce 
odklad, tak také rozhodnutí o odkladu povinné 
školní docházky.

Základních škol, rozprostřených v 18 měst-
ských obvodech, má Ostrava 54. Zápis do prv-
ních tříd se letos bude týkat zhruba 3 470 dětí. 
Jeho podoba sestává z formální a motivační čás-
ti. Formální část zahrnuje předložení všech po-
třebných dokladů, částí motivační pak rozumíme 
pohovor potenciálního prvňáčka s učitelem.

Náměstkyně primátora Andrea Hoff-
mannová ubezpečuje, že je zbytečné, aby 
se dítě kvůli pohovoru stresovalo: „Učitelé 
rozhodně nebudou nikoho zkoušet. Půjde jen 
o jakési povídání za účelem zjistit, jaká je mo-

tivace dítěte ve vztahu ke škole a jak vypadá 
jeho připravenost nastoupit školní docházku. 
Opravdu se není čeho obávat.“

Na webových stránkách základních škol a ma-
teřských škol budou dostupné detailní informace 
k organizaci a průběhu zápisu, popřípadě další 
údaje.

Žádost do MŠ je možno registrovat přes portál 
předškolního vzdělávání od 19. 4. 2024.

Portál zároveň přináší přehled všech mateř-
ských škol zřizovaných statutárním městem Ost-
rava, https://ms.ostrava.cz/.  MS

události

Žádost mohou zákonní zástupci 
doručit následujícími způsoby: 

− do datové schránky školy 

−  e-mailem s elektronickým 

 podpisem  zákonného zástupce

− poštou

− osobním podáním ve škole

Jako každý rok také letos na jaře 
se opět konají zápisy dětí do ma-
teřských i základních škol. Zatímco 
mateřinky pořádají zápisy většinou 
začátkem května, v případě ZŠ se 
konají v dubnu. Přesný termín sta-
novuje ředitel/ka školy. Rodiče (zá-
konní zástupci) mohou zapsat své 
dítě primárně do spádové školy, 
nebo do nespádové školy. 

Rodiče,  
zbystřete!  
Blíží se zápisy  
do školek  
a škol
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Světový šampionát v ledním hoke-
ji, který se letos bude konat ve dnech 
10. 5. – 26. 5., hostí Ostrava společně 
s Prahou potřetí. Předchozí ročníky 
2004 a 2015 přinesly mnoho zajímavé-
ho a z hlediska návštěvnosti lámaly re-
kordy. Na jaře 2004 si v obou městech 
koupilo lístky přes 552 tisíc návštěvníků. 
Tento rekord vydržel deset let, než byl 
překonán v běloruském Minsku. Jenže 
už rok nato si jej Praha s Ostravou vza-
ly zpět, a to přesným počtem 741  690 
diváků. Přispěje letos Ostrava znovu 
k překonání tohoto stále nepokořeného 
rekordu? Očekávání jsou značná…

V roce 2004 viděla tehdejší ostravská 
ČEZ Aréna (dnes Ostrava Aréna) zápa-
sy hned dvou skupin, konkrétně B a C. 
Svou hru tady předvedli zástupci hoke-
jových velmocí jako Finska, USA, Ruska 
nebo Švédska. Ostravský led se tehdy 
stal rovněž osmifinálovým kolbištěm 
výše uvedených skupin.

Po jedenácti letech doznal herní 
model turnaje změn. Počet skupin byl 
zmenšen na dvě, zcela odpadla osmi-

finálová část. Diváci v Ostravě si díky 
tomu vychutnali čtvrtfinálové duely 
USA se Švýcarskem (3:1) a Ruska se 
Švédskem (5:3). Ve skupině B, která zde 
odehrávala své zápasy, byli znovu k vi-
dění také Slováci nebo Finové, nově pak 
Slovinci a Norové.

Moravskoslezská metropole byla 
také jedním z 8 měst tehdejšího Česko-
slovenska, ve kterých probíhal světový 
hokejový šampionát roku 1959. Tehdy 
ještě na známém Zimním stadionu Jo-
sefa Kotase.

Ostrava jako město má pevné ho-
kejové kořeny. Výběr Vítkovic, který 
pravidelně hraje nejvyšší soutěž, ne-
třeba představovat. Založen byl již 
roku 1928, v elitní lize se poprvé ob-
jevil v sezóně 1936/37 a je držitelem 
dvou mistrovských titulů (1951/52 
a 1980/81). V období první republiky 
existovaly také týmy Slovan Morav-
ská Ostrava a SK Makabi Ostrava.  
V 50. letech se nejvyšší soutěže účast-
nil i hokejový Baník Ostrava. MS

V souvislosti s oslavami 100 let od 
založení „Velké Ostravy“, které potrvají 
do poloviny června, probíhá rovněž hra 
„Po stopách Velké Ostravy“. Ta hráče 
zavede do pěti ostravských obvodů, kde 
se dříve rozkládalo sedm samostatných 
obcí tvořících Velkou Ostravu z dob prv-
ní republiky.

Podle náměstkyně primátora 
Lucie Baránkové Vilamové má hra 
přilákat do „zakladatelských“ os-
travských částí také ty návštěvní-
ky, kteří do nich běžně nezavítají: 
„Hráči mají za úkol navštívit některé 
z akcí připravených u příležitosti oslav 
stého výročí městskými obvody společ-
ně s magistrátem. Na každé z nich jim 
dvojník starosty prvorepublikové Ost-
ravy Jan Prokeš orazítkuje hrací kartu. 
Při té příležitosti je pro všechny připra-
ven atraktivní program, který prozradí 
leccos o tom, jak lidé v Ostravě žili před 
sto lety. Poté, co hráč nasbírá všechna 
razítka, nezbývá než kartičku odevzdat 
na některém ze sběrných míst a počkat 
si na výsledky losování o ceny, které 
proběhne v samotném závěru oslav. 
Seznam sběrných míst je k dispozici 
na webu velkaostrava.cz. Konečným 
termínem pro odevzdání zaplněné kar-

tičky je 14. červen do pravého poledne, 
tedy dvanácti hodin.“

Soutěžní kartičky lze pořídit i na Ma-
gistrátu města Ostravy, úřadech pěti 
zapojených městských obvodů nebo na 
tamních pobočkách Knihovny města 
Ostravy.

Jestliže se hráč nestihne některé 
z akcí zúčastnit, nevadí! Hra „Po sto-
pách Velké Ostravy“ je totiž propojena 
s geocachingovou hrou Knihovny města 
Ostravy „Sedm klíčů Ostravy“. Ta umož-
ňuje získat univerzálního žolíka k ná-
hradě za kteroukoliv z propásnutých 
akcí. Druhý žolík bude k mání na akci 
v tančírně u altánu v sadu Jožky Jabůr- 
kové dne 28. 4. 2024. Zatančit si totiž 
opět přijde i pan Prokeš, který má pro 
zájemce připraven tematický kvíz a po 
jeho vyplnění lze udělit žolíka. Kvízové 
otázky budou v předstihu zveřejněny na 
uvedeném webu velkaostrava.cz.

Odevzdané orazítkované kartičky bu-
dou slosovány dne 15. 6. 2024, kdy osla-
vy vyvrcholí na Masarykově a Prokešově 
náměstí. Veškeré informace najdete na 
velkaostrava.cz.  MS

Vydejte se  
„Po stopách  
Velké Ostravy“ 

OSTRAVA

KNIHOVNA

Do třetice všeho 
hokejového!
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Ostrava dlouhodobě poskytuje 
finanční podporu poskytovatelům 
sociálních služeb a aktivit pro obča-
ny města. Týká se pěti dotačních ob-
lastí, a to sociální péče, protidrogové 
prevence, podpory osob s handica-
pem, prevence kriminality a zdra-
votnictví. V letošním roce rozdělí 
přes více než 99 miliónů korun mezi 
265 pečlivě vybraných projektů.

Ty jsou nastaveny v souladu se 
strategickými dokumenty města, 
především s 6. Komunitním plánem 
sociálních služeb a souvisejících 
aktivit na období let 2023–2026, 
Strategií prevence kriminality sta-
tutárního města Ostravy na období 
2023–2027 a Plánem sociálního za-
čleňování Ostrava 2022–2027.

„Mohu s potěšením říci, že vstříc-
ná podpora širokého spektra těchto 
projektů, ať už se jedná o celoroční, 
či jednorázové akce, umožní kvalitní 
zabezpečení poskytování sociálních 
služeb a dalších užitečných aktivit, 
které jsou potřebné a žádané a kte-
ré rovněž obsahově naplňují přijaté 

strategické záměry města. Nositeli 
projektů jsou především neziskové 
organizace, kdy s většinou z nich 
máme již velice dobré mnohaleté 
zkušenosti,“ kvitoval náměstek 
primátora Zbyněk Pražák.

Pestrá paleta služeb a aktivit na 
území města Ostravy zahrnuje jak 
služby pobytové, jako jsou domovy 
pro seniory, azylové domy, chráně-
ná bydlení, terapeutické komunity, 
tak služby a aktivity poskytované 
v přirozeném prostředí klienta či 
ambulantně. Pamatováno je na prá-
ci s dětmi a mládeží, pomoc obětem 
trestných činů, práci v rizikových lo-
kalitách, osvětu, výchovně vzděláva-
cí a rekondiční činnosti směřující ke 
zlepšování zdraví obyvatel a podpo-
ru zaměstnávání osob se zdravotním 
znevýhodněním.

Projekty podpořené z rozpoč-
tu města najdete na webu dotace 
.ostrava.cz. Aktuální informace 
o podpořených sociálních služ-
bách jsou k dispozici na stránkách  
socialni sluzby.ostrava.cz. RED  

Opětovná podpora 
široké škály  
sociálních projektů

Dne 14. 3. 2024 se v kongresovém 
sále výstaviště Černá louka uskuteční 
již 26. ročník konference „Dynamika 
proměn bydlení“. Jak její název na-
povídá, věnuje se již 26 let (výjimku 
tvoří rok 2021, kdy z důvodů epidemie 
nemohla být uskutečněna) nejrůzněj-
ším otázkám spojeným zejména s by-
dlením ve městech. Hlavními organi-
zátory jsou magistrát města Ostravy  
a VŠB -TUO, Fakulta stavební.

Odborný program se v duchu názvu 
konference v průběhu jednotlivých 
ročníků posouval od technických pro-
blémů panelových domů a regenerace 
sídlišť až po současné pojetí bydlení 
ve městě jako multioborového řešení. 
Poslední dva ročníky, kromě nájemní-
ho a sociálního bydlení, akcentují vliv 
změny klimatu na způsob zacházení 
s veřejným prostorem uvnitř obydle-
ných částí města.

Letošní 26. ročník představí dva 
okruhy témat. První se týká nájem-
ního a sociálního bydlení a dotačních 
možností ze strany státu. V druhé 
části programu budou přednášky na 
téma vlivu změny klimatu na výstavbu 
domů a veřejného prostoru měst. Prá-
vě klima bude pravděpodobně jedním 
z impulzů ke změně přístupu k bydlení 
ve městech, nejen pokud se týká vý-

stavby budov samotných, ale zejména 
přístupu k pojímání veřejného prosto-
ru jako organické součásti bydlení.

Jak vyplývá z předchozích řád-
ků, hlavní ambicí konference je 
seznámení jak odborné, tak laické 
veřejnosti s těmito tématy. Právě 
v propojení výsledků expertní 

debaty se širokou veřejnou dis-
kusí spatřuje náměstek primá-
tora Zbyněk Pražák značný pří-
nos: „Kvalitní a dostupné bydlení 
představuje důležitý nástroj k tomu, 
aby se naše město nevylidňovalo, 
a naopak do něj přicházeli noví lidé. 
Potřebujeme tedy danou problema-

tiku znát ze všech úhlů. Uvědomit si 
nároky na současné bydlení a osvo-
jit si způsoby, jak je naplňovat. Tato 
konference je tedy městu vítaným 
pomocníkem.“  RK

Jak se mění bydlení  
v moravskoslezské metropoli?

 Vizualizace: Boogle Architects
Rezidence Stodolní, projekt moderního bydlení v centru Ostravy.

 Charitní dům sv. Alžběty
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V průběhu let 2019–2022 realizo-
valo statutární město Ostrava nebý-
vale robustní projekt „Rozvoj rov-
ného přístupu ke vzdělání ve městě 
Ostrava III“ (RRP OV III). Právě 
díky němu mohly být na 25 základ-
ních školách financovány důležité 
odborné pozice školních speciálních 
pedagogů, psychologů, asistentů pe-
dagogů nebo kupříkladu sociálních 
pedagogů. Přestože uvedený pro-
jekt již skončil, magistrát pokračuje 
v dofinancování těchto potřebných 
pozic nadále.

Projekt byl svým obsahem, zamě-
řením a rozsahem pomoci v rámci 
České republiky naprosto jedinečný. 
Ostravským školám zajistil vytvoře-
ní kvalifikovaných poradenských 
pracovišť nezbytných k řešení a ná-
sledné udržitelné realizaci inkluze 
ve vzdělávání. Dnes tato pracoviště 
tvoří neodmyslitelnou součást pra-
covního systému školských zařízení. 
Jejich ztráta by činnost škol fatálně 
poznamenala. A právě této hrozbě 
město zabraňuje, dokud nedojde  
k celostátní úpravě příslušné legis-
lativy. Do té doby je nutné aktivně 
využívat projektové financování 
spolu s externími zdroji.

„Považujeme za nezpochybnitel-
nou skutečnost, že zřízené odborné 
pozice prokázaly své opodstatnění. 
Proto jsme se ve spolupráci s někte-
rými městskými obvody rozhodli 
školám přispět na financování těch 
odborných pozic, které nelze hradit 
z jiných zdrojů, jako například roz-
počtu Ministerstva školství, mláde-
že a tělovýchovy České republiky,“ 
uvedla náměstkyně primátora 
Andrea Hoffmannová. „V uply-
nulém roce 2023 byly odborné po-
zice na školách podpořeny celkovou 
částkou bezmála 15 milionů korun, 
přičemž 7,5 milionů poskytla prá-
vě Ostrava. Pro letošní rok 2024 
žádaly městské obvody k finan-
cování odborných pozic necelých  
15,5 milionu korun a my jsme opět 
pokryli padesáti procenty žádané-
ho objemu financí.“

Jen letos městská dotace umožni-
la zaplatit provoz rovných 50 pozic 
školních poradenských pracovišť. 
MS

Rozpoznat, podchytit a následně 
rozvinout talent žáka nebo studenta 
a nasměrovat ho k oboru, pro který 
má vlohy. To je ve zkratce definice 
talentmanagementu na ostravských 
školách, kterému statutární město 
Ostrava věnuje pravidelnou pozor-
nost. Proto rozhodlo, že na podporu 
nadání, řízení rozvoje nadání a vy-
tváření podmínek pro mimořádné 
školní talenty v roce 2024 vyčlení 
32,83 milionu korun, rozdělených 
mezi 55 projektů.

Náměstkyně primátora An-
drea Hoffmannová zdůraznila 
komplexnost talentmanage-
mentových projektů: „Aktivity, 
které jsme v oblasti vzdělávání a 
talentmanagementu podpořili, po-
krývají všechny stupně a úrovně na-
šeho školství. Lze mezi nimi najít 
přírodovědné a ekologické vzdělá-
vání předškoláků, zvyšování tech-
nických dovedností žáků základních 
škol, výzkumné projekty gymnazis-
tů nebo nabídku oborového rozvoje 
pro talentované zájemce o univerzit-
ní studium. Věříme, že s talentem je 
třeba pracovat dlouhodobě, aby se 
u každého jednotlivce rozvinul v co 
největší míře. Proto hodláme v pod-

poře talentmanagementu nadále 
pokračovat.“

Městské finance umožní například 
realizaci projektu „Talentcentrum“ 
na Střední průmyslové škole che-
mické akademika Heyrovského, kdy 
zájemci získávají příhodné podmín-
ky pro vzdělávání nad rámec běžné 
výuky. Na Wichterlově gymnáziu po-
běží projekt „Škola je nám stále malá 
2024“, jenž studentům poskytuje 
možnost badatelských pobytů či od-

borných workshopů. Studenti Střed-
ní průmyslové školy Ostrava-Vítko-
vice se v rámci projektu „Strojařem 
ze Zengrovky“ zapojí do rozsáhlých 
aktivit Menzy ČR. Na ty nejmenší 
pak míří projekt „Malí přírodovědci 
a ekologové“ z dílny Univerzitní ma-
teřské školy Vysoké školy báňské – 
Technické univerzity Ostrava.

Od roku 2016 město v rámci roz-
voje talentů podpořilo 485 projektů 
částkou 340,58 milionů korun. MS

Město umožňuje školám 
zachování odborných pozic

Talenty rozvíjíme ve školkách 
i na univerzitách

 Lukáš Kaboň

 Jiří Zerzoň

12 školství  BŘEZEN 2024



Ostravské školství bylo od poloviny 19. století 
ovlivněno průmyslovým boomem a nárůstem 
populace města. Vedle státu a obcí zasahovaly do 
vzdělávání a výchovy dětí v tomto regionu také 
velké důlní a hutní závody. V květnu 1873 byla 
zřízena závodní jednotřídní škola s českým vyučo-
vacím jazykem pro děti z Hlubinské a Šalomoun-
ské kolonie v Moravské Ostravě. Její vznik vyply-
nul také ze skutečnosti, že spojení jmenovaných 
hornických kolonií se sousedními částmi města 
představovalo tehdy kvůli špatným komunikacím 
značný problém. Nejprve se vyučovalo v budově 
cechovny jámy Hlubina, v roce 1883 došlo k roz-
šíření původní jednotřídky na trojtřídku a k pře-
stěhování žáků do nové prostorné školní budovy 
č. p. 388 na tehdejší Zábřežské (dnes Gajdošově) 
ulici v Moravské Ostravě. Ze svých prostředků 
tuto soukromou školu obecnou barona Roth-
schilda na Hlubině až do roku 1910 financovalo 
ředitelství Vítkovických kamenouhelných dolů. 
Pochopení a podporu škola našla u zastánce čes-
kého školství a v letech 1872–1895 ředitele této 
společnosti inženýra Viléma Jičinského. Uhel-
né těžířstvo pravidelně platilo mj. školné za děti 
hornických vdov a děti z početnějších dělnických 
rodin.
Město závodní školu převzalo až po opakovaných 
nabídkách těžířstva a naléhání okresní a místní 
školní rady. V roce 1910 byla dosud smíšená ško-
la na Hlubině rozdělená podle pohlaví a obecná 
škola chlapecká i obecná škola dívčí zůstaly v téže 
budově, kterou vítkovický závod předal městu za 
mírný poplatek (dodnes základní škola Gajdošo-
va). Závod při převodu školy na město navrhoval, 
aby kvalifikovaní učitelé působící na škole – nad- 
učitel, tři učitelé a industriální učitelka – i nadále 
na této škole vyučovali: „Vyplácíme jim však ta-
kové platy, které mohou být vyšší než platy uči-
telů na veřejných školách, zajišťujeme také jejich 
členská práva v našem úřednickém penzijním 
ústavu a požadujeme od chvályhodné obce pouze 
vyplacení drahotních přídavků.“ Další nebo nové 
učitele mělo pak již ustavovat město. „Mimo to, 
my (vedení závodu – pozn. aut.) školní lékařskou 
službu zavedenou ve škole budeme na naše ná-
klady i nadále udržovat, dokud bude tuto službu 
zajišťovat námi jmenovaný lékař.“

Zdravotní stav žáků nebyl kvůli prostředí blízkých 
dolů a továren příliš dobrý. Svou roli zde hrály 
i sociální poměry a nedostatek hygieny u řady 
chudších dělnických rodin s mnoha potomky. 
Následkem podvýživy trpěly některé děti chudo-
krevností, celkovou tělesnou slabostí, menším 
vzrůstem. Dále se mezi dětmi z hornických kolonií 
objevovaly nemoci jako například skrofulóza – zá-
nětlivé zduření podkožních mízních uzlin, rachiti-
da – křivice, kožní nemoci, svrab, oční vady, vady 
řeči aj. Pravidelné prohlídky žáků prováděl měst-
ský školní lékař, který upozornil na konkrétní pří-
pady nemocných. Vybraní žáci, bohužel pouze ve 
velmi omezeném počtu, byli posíláni na měsíční 
pobyty do ozdravoven např. do Zubří v Beskydech 
nebo do lázní v Darkově, aby se tam na zdravém 
vzduchu zotavili a tělesně zesílili. Školní docház-
ku ovlivňovaly nejen nemoci, včetně těch viro-
vých, jako např. spalničky, ale také okolnost, že 
mladší děti často vypravovali do školy jejich starší 
sourozenci. Pracující rodiče z dnešního hlediska 
nevěnovali tolik pozornosti prospěchu a docházce 
svých dětí. Větší počet zameškaných hodin se řešil 
ústní nebo písemnou domluvou učitele, předvolá-
ním otce do závodní kanceláře, pokutami. Trochu 
úsměvně působí případ z roku 1903, kdy žákyně 
Žofie Š., dcera horníka na Šalomouně, se místo 
školy schovala na záchodě a byla tam objevena 
spolužačkami až o velké přestávce. Její třídní uči-
telka Adéla Böhmová k tomu uvedla: „Domlouva-
la jsem jí, že si škodí na zdraví… Netrestala jsem 
ji proto, že jsem považovala za velký trest, který si 
sama způsobila, že dvě hodiny seděla v zápachu 
záchodovém…“ Na chování žáků i mimo školu se 
zaměřovala i různá nařízení, která do školy při-
cházela z nadřízených školských úřadů a města. 
Před první světovou válkou byli žáci na Hlubině 
prostřednictvím školy nabádáni, aby nevstupo-
vali na ostravské haldy s ohledem na bezpečnost 
a také pro tam vysazené a pěstované akácie. Dále 
bylo připomínáno, aby žactvo neodhazovalo pec-
ky, slupky, shnilé ovoce, papíry na silnice a chod-
níky, nepoužívalo silnici jako hřiště, nečmáralo 
a neškrtalo křídou po domech a plotech, nerýpalo 
do zdiva budov… Podobně jako dnes škola nejen 
vzdělávala, ale také vychovávala.

Plánek s vyobrazením obecné školy na Zábřežské ulici.

Fotografie školních budov v Moravské Ostravě v V. okrese na 

Zábřežské ul. (dnes Gajdošova),  v roce 1933.
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Obecná škola na 
Hlubině v minulosti 

Žákyně 2. třídy školy na Hlubině na Zábřežské ulici v Moravské 

Ostravě na konci školního roku 1940/1941.

Jana Prchalová



V letošním roce bude Ostrava opět 
velmi významně podporovat kulturní 
aktivity. Na 147 projektů kulturních 
organizací, institucí a městských obvo-
dů přispěje celkovou částkou více než 
50 milionů korun. Na dotace v oblasti 
kultury pak komise doporučila podpo-
řit 94 projektů za bezmála 16 milionů. 
Financování těchto projektů schválili 
ostravští zastupitelé.

Peníze pomohou jak tradičním akti-
vitám, které tvoří kulturní tvář našeho 
města řadu let, tak zcela novým kul-
turním událostem. Z první kategorie 
lze zmínit kulturní program v oblíbené 
letní destinaci Malá Kodaň nebo Cy-
klus komorních koncertů. Zásadní je 
podpora celoročních kulturních center, 
klubů a galerií, jako je Provoz, Kultur-
ní centrum Zámek Poruba nebo Cir-
kus trochu jinak. Nově dotace naopak 
podpořily mezinárodní soutěžní klání 
v break dance „420 Breaking Battle 
Ostrava“, originální scénický projekt 
Nesmrtelné čtení a řadu divadelních 
představení, publikací či výstav.

„Považuji za velmi důležité, že se  
v rámci přípravy nového programu 
pro roky 2025–27 věnujeme opětovné 
možnosti víceleté podpory. Právě tato 
možnost totiž garantuje pořadatelům 
kulturních akcí, které po dobu svého 
dlouholetého fungování prokázaly 
jednoznačný přínos ke kulturnímu vy-
žití obyvatel Ostravy, určitou finanční 
jistotu pro plánování v dostatečném 
předstihu, který si aktivity takové-
ho rozsahu bezpochyby vyžadují,“ 
podtrhla náměstkyně primátora  
Lucie Baránková Vilamová.

Asi 30 milionů putuje ke dvacítce 
projektů, které jsou příjemci čtyřleté 
dotace pro období 2021–2024. Kromě 
velkých hudebních festivalů Colours of 
Ostrava a Beats for Love, za kterými 
v létě do Ostravy přijíždí desetitisíce 
návštěvníků, mezi ně patří rovněž di-
vadelní festival Dream Factory Ostrava 
nebo největší tuzemský mezinárodní 
festival duchovní a staré hudby Svato-
václavský hudební festival.

Podrobněji na https://www.ostrava 
.cz/cs/o-meste/aktualne/ostrava- 
podpori-kulturni-aktivity-vice-nez-
-50-miliony-korun.  RED  

Věděli jste, že Komorní scéna Aréna 
je tu s námi v Ostravě již třicet let? Její 
oficiální vznik se datuje do roku 1994, 
byť aktivity spojené s tímto divadlem 
mohli pozorní diváci zaznamenávat 
již od roku 1991 v tehdejším Diva-
dle hudby. Divadlo hudby sídlilo od  
50. let v sále u Masarykova náměstí na 
ulici 28. října a od konce 80. let zahá-
jilo postupnou proměnu uměleckého 
programu směrem ke komornímu 
činohernímu žánru, jehož součástí se 
od počátku let 90. stala také realizace 
vlastních divadelních inscenací. Pod 
uměleckým vedením Pavla Cisovského 
začal v roce 1993 vznikat nový herecký 
soubor a o rok později oficiálně vzniklo 
nové ostravské divadlo nesoucí název 
Komorní scéna Aréna.

„Komorní scéna Aréna si velmi 
rychle vybojovala místo na slunci 
a po třiceti letech své existence se 
stala neodmyslitelnou součástí ost-
ravské kulturní scény. Velké obliby 
se těší také mezi mladými diváky, 
kteří ji považují za žádané „divadlo 
bez obleků a rób“. Ráda bych Aréně 
pogratulovala k jubileu a popřála 
vše dobré do dalších dlouhých let,“ 
shrnula náměstkyně primátora 
Lucie Baránková Vilamová

Kořeny Arény byly od počátku 
propojeny s amatérským divadlem, 
z ochotnického prostředí pocházel jak 

sám Pavel Cisovský, tak řada spolu-
pracujících herců. Přestože se divadlo 
v průběhu let plně profesionalizovalo, 
což potvrzuje i řada ocenění, které za 
své umělecké výkony postupem let na-
sbíralo, na své ochotnické kořeny nedá 
dopustit, a právě proto si k třicetinám 
nadělilo otevření alternativní scény, 
která se k těmto začátkům obrací.

Komůrku, která slouží nejen jako 
zkušebna, ale také jako alternativní 
prostor Komorní scény Arény, najdete 
na adrese 28. října 4. Sídlí tedy hned 
vedle současného domova Arény, bu-
dovy ústřední knihovny, do níž se di-
vadlo přestěhovalo v roce 2005, kdy 
mu dosavadní prostory začaly být už 
příliš těsné. Od února zde pravidelně 
budete moct navštěvovat představení 
ochotníků, divadelní workshopy pro 
děti (a časem i pro dospělé), večery 
s poezií (jak autorská čtení, tak tema-
tické přednášky), mezižánrové Reci-
tálky Jiřího Neduhy, koncerty a jiné 
hudební pořady nebo také swingové 
tančírny. Programová nabídka se bude 
postupem času dále rozrůstat, prostor 
by v ní měli dostávat zejména mladí 
a neprofesionální umělci, jak tomu 
bývalo i v původním Divadle hudby. 
Podrobnosti o programu najdete na 
webu divadloarena.cz nebo na face-
booku Komůrka. SV KSA

 Jiří Zerzoň
Letní shakespearovské slavnosti na Slezskoostravském hradě

Třicet let Komorní 
scény Arény

Kultura Ostravě – 
Ostrava kultuře
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DIVADLO

Farma zvířat – premiéra Divadlo loutek Ostrava 8. 3. 2024

Libuše – premiéra koncertního uvedení Divadlo Antonína Dvořáka 10. 3. 2024

Pravda – premiéra Divadlo „12“ 15. 3. 2024

Ženitba – premiéra Divadlo Petra Bezruče 15. 3. 2024

Historka o sv. Magdě – premiéra Komorní scéna Aréna 16. 3. 2024

Open Mic – večer začínajícíh stand-up komiků BUMBUM Comedy 17. 3. 2024

MOVE Ostrava: Whoman – můžou se i muži stát 
lidmi?

Komorní scéna Aréna 21. 3. 2024

Noc divadel 2024 Ostravská divadla 23. 3. 2024

Velká Ostrava: Hogo fogo kabaret Klub Parník 28. 3. 2024

HUDBA

Stratopilot KC Provoz 2. 3. 2024

Tereza Tour 24 Dům kultury Poklad 4. 3. 2024

Cyklus komorních koncertů – Matěj Pinkas Slavnostní sál Divadla Jiřího 
Myrona

7. 3. 2024

gin&PLATOnic: Forces (FIN) • Atte Elias  
Kantonen (FIN) • Natálie Pleváková (CZE)

PLATO Bauhaus 9. 3. 2024

Svatováclavský hudební festival – Hudební výlety 
2024 – Trio Noble-Slavík-Clarvis

Klub Parník 13. 3. 2024

Adam Mišík BARRÁK Music Club 15. 3. 2024

Vladimir 518 I Maniak Klub Fabric 16. 3. 2024

Sounds of Diversity – Zvuky rozmanitosti City Campus Ostravské 
univerzity

18. 3. 2024

Mucha Dock 27. 3. 2024

LITERATURA

Poetická kavárna Kavárna Národní dům 4. 3. 2024

Velká Ostrava: Knihovna prvorepubliková –  
přednáška

Ústřední knihovna 14. 3. 2024

Večer s poezií – básnířky a básnící do dvaceti let Komůrka 15. 3. 2024

Recitálek Jiřího Neduhy č. 68 Komůrka 26. 3. 2024

VÝSTAVY

Malý princ Elišky Podzimkové Vila Hanse Ulricha 7. 2. – 2. 6. 2024

Vladimír Rimbala: Příběh života – vernisáž Slezskoostravský hrad 1. 3. 2024

Člověk a víra – vernisáž Katedrála Božského Spasitele 3. 3. 2024

Ruth Orkin: A Photo Spirit – vernisáž Dům umění 5. 3. 2024

Jiří Zavřel: Zaseknutí v pohyblivosti Galerie Jáma 10 15. 2. – 15. 3. 2024

TOYEN: Knihy bez hranic – vernisáž Dům umění 26. 3. 2024

OSTATNÍ

Přepište dějiny: Friedrich nebo Bedřich? –  
podcast naživo

Divadlo Antonína Dvořáka 1. 3. 2024

Templfest Ostrava 2024 Dům kultury Poklad 2. 3. 2024

Za silným mužem hledej silnou ženu –  
komponovaný večer

Komorní sál Lidové konzer‑
vatoře

5. 3. 2024

Zvířecí urbanisté (workshop pro rodiny s dětmi) PLATO Ostrava 10. 3. 2024

Velikonoce na hradě Slezskoostravský hrad 23. 3. 2024

V rámci připomenutí 200 let od narození a 140 let 
od smrti ikonického hudebního skladatele Bedřicha 
Smetany připravilo Národní divadlo moravskoslez-
ské přehlídku všech 8 dokončených oper tohoto au-
tora. Smetanovský operní cyklus začal 2. 3. premié-
rou opery Braniboři v Čechách.  Pokračovat bude do 
12. 5., kdy jej zakončí opera Libuše, která ve Sme-
tanově díle zaujímá výsadní postavení. Divadelníci 
uvedli, že smetanovským cyklem chtějí upozornit 
na výjimečnost Bedřicha Smetany coby originální-
ho autora. Vznik jednotlivých operních inscenací 
finančně podpořilo statutární město Ostrava. MS

Smetanovský operní 
cyklus zahájen

Už podeváté se v ostravské katedrále Božského 
Spasitele koná pod záštitou ostravsko-opavského 
biskupa Martina Davida a náměstka primátora 
města Ostravy Zbyňka Pražáka fotografická vý-
stava spolku Člověk a Víra. Ten sdružuje fotografy 
spojené křesťanskou spiritualitou, kteří na svých 
snímcích – každý po svém – zachycují důležité  
i méně významné okamžiky z církevního života 
nebo inspirativní místa spojená s křesťanstvím. 
Výstavu zahájí dne 3. 3. od 10.30 hodin slavnostní 
vernisáž. Až do 5. 4. bude expozice v katedrálních 
prostorách bezplatně přístupná široké veřejnosti.  
MS

Víra a duchovno 
prostřednictvím 
objektivu

 NDM
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Všem dětem bychom jistě přáli, aby mohly 
vyrůstat v klidném a harmonickém prostře-
dí vlastní rodiny. Realita je často bohužel 
jiná, a proto není výjimkou, že rodiče se 
o svého potomka nechtějí, neumí nebo ne-
mohou postarat. Právě takové situace po-
máhá řešit náhradní rodinná péče. Ta dítěti 
umožňuje vyrůstat v přirozeném prostředí 
rodiny svých pěstounů, což má zásadní vliv 
na jeho další celkový vývoj.

Náhradní rodinná péče může mít hned několik po-
dob. Jednu z nich představuje pěstounství, kdy se na 
základě soudního rozhodnutí o dítě stará osoba, jejíž 
výběr je v kompetenci krajského úřadu, nebo osoba 
dítěti příbuzná či jinak blízká.

Ve snaze zvýšit povědomí o náhradní rodinné péči, 
jakož i zájem o pěstounství pořádá statutární město 
Ostrava každoročně již od roku 2011 informační kam-
paň „Dejme dětem rodinu“. Její náplň spočívá v pro-
pagování této myšlenky v rámci různých příležitostí 
a veřejných akcí pořádaných městem, případně jeho 
partnery, jako je např. Muzejní noc, podzimní slav-
nosti Třebovický koláč, Ostravský kompot, Ostravský 
majáles a mnoho dalších. Velmi se v tom angažují 
také pracovníci Oddělení sociálně právní ochrany dětí 
(OSPOD). Součástí kampaně je ocenění „pěstounů 
na přechodnou dobu“. To se za účasti vedení města 
uskutečnilo naposledy v prosinci 2023. V letošním 
roce chce kampaň nově oslovit také studenty střed-
ních škol, hlavně ze sociálních a zdravotních oborů.

Náměstek primátora Zbyněk Pražák, který 
dlouhodobě podporuje veškeré aktivity smě-
řující k posílení možnosti náhradní pěstounské 
péče, říká: „Pro každé dítě je velkým darem, má ‑li 
možnost vyrůstat ve vlastní milující a fungující ro-
dině, která s ohledem na současnou situaci nemusí 
mít vždy standardní podobu. Ne vždy je bohužel 
všem dětem toto štěstí dopřáno. Pak může přichá-
zet v úvahu alternativní řešení v podobě pěstounské 
péče. Cílem je nejen poskytnout dětem domov, lásku 

okolí a pocit jistoty i bezpečí, ale vést je také k respek-
tování určitých pravidel a řádu. Je to vždy nesmírně 
náročná a záslužná práce, neboť v rukou náhrad-
ních rodičů je bezesporu další životní osud svěřených 
dětí, které si navíc mnohdy přinášejí z předchozího 
prostředí i trpké zkušenosti. Osobně si nesmírně vá-
žím všech, kteří se rozhodli přijmout takové dítě, vy-
tvořit mu podmínky pro jeho zdravý vývoj, a tím mu 
poskytnout větší naději šťastné budoucnosti.“

Být pěstounem není jednoduché, přijaté děti se 
musí často vyrovnat s mnoha traumaty z minulosti. 
Je třeba přijmout i to, že s dítětem přichází do rodiny 
celá jeho historie. Kromě jeho prožitků a zkušeností 
je nezbytné akceptovat rovněž existenci biologického 
rodiče i dalších blízkých příbuzných, k nimž má dítě 
vypěstováno citové pouto. V Ostravě aktuálně žije  
679 pěstounských rodin, které pečují o 865 dětí.

A kdo tedy může být pěstounem? „Člověk s vel-
kým, otevřeným a láskyplným srdcem, který je 
ochoten nabídnout a obětovat sebe pro dobro svě-
řených dětí. Ale pěstoun musí být navíc silnou a vy-
rovnanou osobností s velkou dávkou empatie, který 
si musí být vědom náročnosti své práce a veškerých 
rizik plynoucích z role, kterou se rozhodl přijmout,“ 
odpovídá náměstek Zbyněk Pražák.

Rozhovor s nejdéle sloužící ostravskou pěstounkou 
Annou Prokschovou si mohou čtenáři přečíst na str. 
6. Veškeré podrobné informace zájemci o pěs-
tounství najdou na www.dejmedetemrodinu.cz 
a www.ostrava.cz. RED  

Dejme dětem rodinu – 
více než jen slogan

 Adolf Horsinka
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